
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 

 

   
Dagsorden for workshop d. 24. august 2023 

Dagsordenen tager udgangspunkt i oplæggene, der blev vist på dagen, og som vil fremstå på 
hjemmesiden. 

• Velkomst og introduktion ved Haderslev Kommune 
• Bekymringer og lovmæssige muligheder 
• Oplæg v. projektejer  
• Introduktion til workshoppen 
• Opsamling og næste skridt 

 

Referat - muligt solenergianlæg ved Simmersted og Kastvrå  
Version 2.0 med rettelser fra Kastvrå  
 
Ved mødets start, bliver der spurgt ind til referat, og synligheden af referatet. Der bliver i dag ført referat, 
hvor hovedpointerne bliver oplistet ved mødets afslutning.  
 
Ved mødets start bliver modstanden for solceller hos deltagerne fremhævet.  
Der bliver stillet tvivl om processen.  
Der bliver forinden mødet belyst en række bekymringer over manglende orienteringer, herunder blandt 
andet kompensation, grøn pulje, disse vil blive uddybet i dagens præsentation.  
Der er bekymring for støj. Derudover er der opstået en lokal strid, som bekymrer de lokale, samt en 
generel bekymring for landsbysamfundet og livet herude, herunder også bosætning.  
 
Placering langs motorvejen, kommer med i den samlede opsamling.  
 
Beboerne fra Simmersted oplæste under mødet en fælles erklæring om deres synspunkt på projektet, 
forvaltningen har opfordret beboerne i Simmersted til at sende det til forvaltningen. 
En repræsentant fra Kastvrås arbejdsgruppe fremførte ved mødet arbejdsgruppens synspunkter. 
 
Velkomst og introduktion ved Haderslev Kommune 
Der blev budt velkommen til mødet. Formål, dagsorden og proces blev gennemgået, hvortil der var 
spørgsmål. 
Proces – der bliver spurgt ind til tidsplanen 
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- Haderslev lægger op til dialogmøder i september, såfremt der er ønske om det, så forvaltningen 
kan bearbejde det i oktober, inden en politisk beslutning. 

- Der er ikke truffet beslutning om igangsætning eller planlægning. Man skal afsøge området og se, 
om hvad der er af muligheder for solceller, og hvad der være vil være af muligheder i 
lokalsamfundet.  

- Der bliver spurgt om politikerne har haft et valg. I forbindelse med den politiske proces, har de 
haft et bilag over alle anlæg på baggrund af ca. 22 projekter, som har ansøgt. Forvaltningen 
anbefalede 3 typer projekter, et i rød zone, et i tilknytning til erhverv, et der pegede på de 
retningslinjer der blev sat af politikerne. Kommunalbestyrelsen har truffet en beslutning på 
baggrund af indkomne forslag, inden for forskellige typer og pegede selv på et yderligere 
pilotprojekt på lavbundsjord.  

 
Der bliver stillet spørgsmål til hvorfor det placeres i et bevaringsværdigt landskab.  Et bevaringsværdigt 
landskab er ikke en forbudslinje, men hvor man skal tilpasse sig, og vil altid bero på en konkret vurdering.  
 
Bekymringer og lovmæssige muligheder 
Haderslev Kommune præsenterede en række bekymringer op, som der blev givet udtryk for til første 
workshop og til gummistøvlemøderne.  
Når vi arbejder videre med bekymringspunkter, vil de blive detaljeret og indgå i den politiske indstilling. Vi 
giver vores viden videre i processen og til politikerne.  
Et bekymringspunkt yderligere er sundhed, som der skal undersøges.  
 
Som kommune er vi begrænset på hvad vi må ifølge lovgivningen i forhold til økonomi, der vil det være en 
dialog mellem projektejere og lokale, hvis det anses som nødvendigt, kan kommunen hjælpe med at 
skabe kontakt mellem projektejere og lokale.  
 
Beboerne i Kastvrå giver udtryk for, at der mangler konkret indhold i projektet fra politikeres og 
forvaltningens side, hvor der gives udtryk for mangel på belysning af proces, planlægning, kompensation 
og lokal indflydelse ved de hidtidige møder. Derudover bliver der pointeret at Kastvrå ikke ønsker solceller 
på arealet ved Kastvrå, samt at modstanden hos beboerne i Kastvrå mod det planlagte projekt er lige så 
stor i Kastvrå, som i Simmersted, og at de to landsbyer bakker hinanden op.  
 
Oplæg v. projektejer 
Projektejer præsenterede baggrund for interessetilkendegivelsen om solceller ved Simmersted og 
Kastvrå, samt oplæg til kompensation til lokalområdet. 
Kastvrå mener, at hvis der skal opnås værdiforringelse skal man højere op beløbsmæssigt. Derudover 
menes der også at der skal gives mere til lokalsamfundet, såfremt det når dertil. Men generelt gives der 
udtryk for, at økonomien ikke har nogen betydning for lokalbefolkningen, der er stadig modstand for 
projektet. 
 
Der gives udtryk for, at det pågældende område er god landbrugsjord.  
 
Der bliver spurgt om oplægget bliver tilgængeligt, det bliver lagt op på kommunens hjemmeside.   
 
Der bliver gjort opmærksom på, at der er lavet en lokal forening, hvor der er hyret en advokat.  
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Der bliver spurgt ind til, hvorfor der ikke er politisk deltagelse, så de kan fornemme stemningen. 
Kommunen har lagt det ud til forvaltningen at gennemgå den indledende dialog, dette tages med til 
efterretning.  
 
Der bliver generelt spurgt ind til andre placeringer i kommunen, væk fra Simmersted og Kastvrå. I dette 
projekt tages der udgangspunkt i at undersøge mulighederne for solceller i det konkrete område.  
Kastvrå giver udtryk for, at der er jord til salg uden for Kastvrå, som vil kunne være egnet, som er længere 
væk fra landsbyerne. 
 
Når der tages udgangspunkt i et lokalt forankret projekt, så betegnes lokal forankret som noget der tager 
udgangspunkt i lokal lodsejer og lokalt projekt. Derudover ses lokalsamfundet som engagerede i form af 
modstand fra et tidligere projekt. Der blev sat nogle nye retningslinjer, og der kom en ny 
interessetilkendegivelse/ansøgning, der var tilpasset de nye retningslinjer, derfor anses det som et nyt 
projekt, hvor processen starter helt forfra med forhåndsdialoger, som er i gang på nuværende tidspunkt.  
 
Der bliver spurgt ind til, at hvis man er modstander, at hvis der er nogle der er for projektet, hvor mange 
der så skal til for at projektet gennemføres. Her er kommunen med til at afdække, hvad der er årsag til 
modstanden. Hertil bliver der svaret fra de lokale, at det blandt andet er placeringen og at det ligger op ad 
en velfungerende landsby.  
 
Der bliver spurgt ind til, hvorfor man snakker om solceller og vedvarende energi og det gode i det, men 
hvorfor det så skal kompenseres. Kompensationsmulighederne ligger i loven, og det er fordi det blandt 
andet påvirker lokalsamfundet. Der konstateres fra en deltager, at kompensationen er ikke lig med den 
livskvalitet, de lokale mister. 
 
Der bliver snakket omkring bevoksning og bekymring omkring indblikket til solcellerne. Her bliver der også 
talt om synlighed fra høje punkter og f.eks. 1. sale. Her bliver der opfordret til, at kommunen tager fat i 
Harken nummer 6. Det gælder for flere ejendomme i både Simmersted og Kastvrå, herunder også Kastvrå 
Bygade 2. 
 
Der er bekymring for, at forvaltningen ikke lytter (her gives der massiv kritik). Dette opleves blandt andet 
ved politikere, der ikke kender til forvaltningens arbejde. Derudover bliver der sagt, at politikerne kaster 
forvaltningen foran sig, i deres arbejde.  
 
 
Der er bekymring omkring, at skolen mister børn, på baggrund af at der eventuelt bliver etableret solceller, 
dette giver også bekymring omkring byens største arbejdsplads. 
 
Der bliver foreslået et opfølgende møde med politisk deltagelse, hvor det heller ikke falder sammen med 
Høtte og høsten.  
 
Der bliver spurgt ind til, hvad der skal til for at projektet bliver gennemført.  

- Til at gennemføre projektet skal der en lang proces til. At stoppe det vil kræve en politisk 
beslutning, som skal stoppe projektet. Processen i dag skal hjælpe med at få holdninger 
yderligere frem i lyset.  
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Den lokale forenings advokat havde anbefalet, at der blev bedt om en håndsoprækning ved mødets 
afslutning. Dette ønske blev afvist af forvaltningen. Dette ønskedes ført til referat. 
Der blev desuden bedt om, at det blev ført til referat, at der på mødet var massiv modstand mod projektet. 
 
Referatet bliver offentliggjort på hjemmesiden onsdag d. 30 august i løbet af arbejdsdagen. 
 
Introduktion til workshoppen (bemærkninger fra post-its) 
Bemærkningerne fra post-its er citeret direkte. 
 
Ulemper ved solceller  

• Nej til solceller i Simmersted 
• God landbrugsjord og grønne marker ”styrker” miljøet – ikke metal/plastik marker 
• Nej til solceller 
• Vores livskvalitet er ikke til salg 
• Nej til solceller ved Simmersted 
• Klart nej til solcellepark 
• Uanset evt. kompensation kan vores huse/boliger/ejendomme ikke sælges fremadrettet 
• Nej til solceller her 
• Har det været en forudsætning for at godtage de 22 projekter, at de må placeres på god 

landbrugsjord – kommunes bedste 
• Nej til et projekt der på ingen måder kompenserer lokalområdet 
• Placering i område med ”dårlig” jord og i tyndt befolket område 
• Nej til solceller her 
• Kastvrå har et forslag om alternativ placering i nær-området 
• Vi vil gerne sætte solceller på alle vores tage, hvis Nis’ projekt flyttes til anden placering 
• Nej til solceller her 
• Brug dårlig landbrugsjord i stedet for god jord 
• Vi ønsker ikke solceller i Kastvrå. Forvaltningen skal tage sig gevaldig sammen og informere 

politikere rigtigt 
• Nej til solceller her 
• I år har der været rekordhøst på solcellearealerne i Kastvrå 
• Uanset at love og regler bliver overholdt mener vi at de to områder er for tæt på små samfund 

(ikke kun enkelte bygninger) 
• Vi har et DNA, der siger at vi knokler for det vi har, derfor ønskes ikke penge der ”let” kun kommer 

til at skabe splid 
• Hvorfor har forvaltning ikke tilbudt anden jord / jordbytte til Nis 
• At slippe for solceller så tæt på Simmersted og Kastvrå 
• At solceller hverken placeres i Kastvrå eller Simmersted – på de valgte arealer 
• Alternativ placering 
• Nej til solceller her 
• Hvad var kriterier for udvælgelse blandt de 22 projekter. Hvilke kriterier er besluttet ift. at prioritere 

mellem de 22 ansøgninger og de 3 pilotprojekter. 
• Lokale landmænd mangler aktuelt mere jord pga. nye eu-regler 
• Nej til solceller her 
• Hvorfor har vi ikke fra starten af været orienteret om kriterier for områder mm.  
• Støjgener skal medtages som en stor gene under etableringsfasen 
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• Nej til placering så tæt på landsbyer / byer  
• Man får bestikkelses penge hvis det gennemføres 
• Vi føler vi er blevet præsenteret for ”fait accompli” 
• 1. sals huse også i Kastvrå – 4 stk. 
• Lokal og reel indflydelse mangler, vi har en følelse af, at vi er til for jer og ikke omvendt  
• Beplantning: Visualiseringer (fotos) har ikke en kvalitet, der kan tjene som planlægningsgrundlag 
• Udsyn fra Harken + Sommersted bliver ikke kun fra hegn omkring SEanlæg. Anlægget vil kunne 

ses. 
• Nej til solceller i Simmersted  
• Nej til solceller 
• Nej til solceller i Simmersted 
• Nej til solceller i Simmersted  
• Nej til solceller i Simmersted  
• Nej til solceller i Simmersted 
• Nej til solceller 
• Splitter lokalsamfundet 
• Det bliver svært at sælge ejendomme i landsbyerne 
• Splitter lokalsamfundet pga. den tætte placering på lokalsamfundet 
• Svært at sælge huse 
• Splittelse af samfundet i den bedste landsby 
• Nej til solceller  
• Simmersted siger nej til solceller. Det splitter vores lokalsamfund. 
• Etik, moral, tolerance. For god landbrugsjord, fugle og de fattige skal også være med 
• Simmersted siger nej til solceller, splittelse af vores lokalsamfund 
• Agerhøns 
• Nej til solceller  
• Nej til solceller nær Simmersted 

 
Fordele ved solceller 

• Når de bliver placeret ordentligt – ikke ved landsbyerne – er de et plus for grøn omstilling 
• Grøn energi 

 
Hvad er vigtigst for lokalsamfundet 

• Sammenhold 
• Fællesskab 
• Omsættelighed af ejendomme – nye tilflyttere 

 
Opsamling og næste skridt 
Kladden til referatet blev på opfordring oplæst ved mødets afslutning og der var mulighed for at 
kommentere. Referatet blev anerkendt med enkelte kommentarer.  
Muligheden for at henvende sig, hvis interessegrupper har ønske om yderligere dialog blev gentaget. 
Forvaltningen står til rådighed for denne dialog indtil udgangen af september. 
Herefter afsluttedes mødet. 


